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ماليات ۳4 درصد طلافروشان صفر، ۲۰ درصد 
بين صفر تا ۵ميلي�ون، ۲۰ درصد بين ۵ تا ۱۵ ، 
۱۶ درصد بين ۱۵ تا ۳۰، ۶ درصد بين ۳۰ تا ۵۰  و 
4درصد بين ۵۰ تا ۶۰۰ ميليون تومان است. اين 
ارقام آمارهاي سازمان امور مالياتي است كه 
نشان مي دهد حدود ۷۵ درصد از طلافروشان 
ماليات بين صفر تا ۱۵ ميلي�ون تومان و تنها 
۲۵ درصد از طلافروش�ان ماليات�ي بين ۱۵ تا 
۶۰۰ ميليون توم�ان به صورت س�الانه واريز 
مي كنند، اين در حالي اس�ت كه يك كارمند 
ماهانه ماليات خود را كه حدود يك تا ۲ ميليون 
تومان نس�بت ب�ه حق�وق دريافتي اس�ت، 
پيش از اينكه حق�وق دريافت كند، پرداخت 
مي كند، با اين حال اين روزها شاهد مخالفت 
و فرياده�ا درب�اره عدالت مالياتي هس�تيم. 

     
ش��فافيت مالي در بخش هاي مختلف اقتصادي 
موضوعي حياتي بوده كه سال هاست مورد بحث 
قرار گرفته است. اين مفهوم به اين معناست كه 
همه زنجيره ه��اي ارزش از توليد تا مصرف، بايد 
كاملًا براي دولت شفاف باش��ند. اين موضوع به 
چند دليل مهم است. نخست  اينکه شفافيت در 
بخش هاي مختلف زنجيره ارزش به دولت اجازه 
مي دهد بر ورود و خروج كالاها و همچنين جريان 
كالاها و خدمات نظارت دقيق داشته باشد. اين 
رويکرد مي تواند به شناس��ايي هرگونه مغايرت 
يا فعاليت غيرقانون��ي و زيرزميني مانند قاچاق 
بينجامد كه موجب جلوگيري از ف��رار مالياتي 
شود. با دسترسي به اين اطلاعات، دولت مي تواند 
اقدامات لازم را ب��راي اطمينان از رعايت قوانين 
مالياتي انج��ام دهد. دوم اينکه ش��فافيت مالي 
امکان تهيه زيرساخت صورتحساب الکترونيکي 
را فراهم مي كند. با شکل گيري سازوكار شفاف 
مالي و كالايي در تمام��ی بخش هاي اقتصادي، 
درآم��د و هزينه هاي هر ف��رد را مي توان به طور 
جداگانه تعيي��ن كرد كه در اي��ن صورت امکان 
درك بهتر س��ود و ميزان دقي��ق ماليات واقعي 
هر ش��غل را فراهم مي كند. اين ام��ر مي تواند از 

طريق پياده سازي  س��امانه مؤديان محقق شود 
كه مستلزم اتصال كس��ب وكارها و شركت ها به 
سيس��تم اطلاعات مالياتي اس��ت، از همين رو 
فاز جديد اجراي س��امانه مؤديان مالياتي طبق 
قانون از اول دي ماه در اين زمينه بسيار راهگشا 

خواهد بود. 
 با وجود اين، برخي مش��اغل نظير طلافروشان 
از اجراي اين قانون خودداری كرده  و دس��ت به 
اعتصاب زده اند. همچنين ع��ده اي براي فرار از 
پرداخت ماليات حاضر نيستند به سامانه مؤديان 
متصل ش��وند، از اين رو به بهانه ه��اي مختلف 
از اتصال به اين س��امانه ش��انه خالي مي كنند، 
ضم��ن اينکه در س��امانه مؤديان باي��د هرگونه 
خريد و فروش و كسب سود ثبت شود. بر اساس 
اين س��امانه ماليات س��تاني از مش��اغل صورت 
مي گيرد تا با برق��راري عدالت ماليات��ي از فرار 
مالياتي جلوگيري كند. يکي از دلايل اصلي ترس 
از شفافيت در مش��اغل خاص و پردرآمد، حجم 
بالاي فرار مالياتي موجود در اين بخش است كه 
موجب می شود آنها نسبت به شفافيت و پيوستن 
به س��امانه مؤديان تا اين ميزان واكنش نش��ان 
دهند، اما رويکرد اصلي دولت س��يزدهم مبارزه 
با فرار مالياتي دانه درشت هاست و همين موضوع 
سبب خواهد شد اجراي سامانه مؤديان مالياتي 

به طور جدي در دستور كار قرارگيرد. 
   نپيوستن به سامانه مؤديان

به دليل حجم بالاي فرار مالياتي 
اميرحس��ين اقبالي، كارش��ناس اقتص��ادي در 
گفت وگو با »جوان« با اش��اره به رابطه بين نبود 
ش��فافيت و همچني��ن امکان ش��کل گيري فرار 
مالياتي در شرايط نبود شفافيت اظهار كرد: نبود 
شفافيت اثر مستقيمي بر فرار مالياتي و عدم امکان 
اخذ ماليات واقعي مشاغل خاص و پردرآمد دارد، 
به نحوي كه بسياري از مش��اغل خاص و اصناف 
با درآمدهاي كلان يا دانه درشت ها از محل نبود 
شفافيت، اقدام به فرار مالياتي مي كنند و همچنين 
وجود سازوكار مميز محور نيز در اين روند تأثيرگذار 
بوده است، اما با اجراي كامل سامانه مؤديان، علاوه 

بر اينکه به صورت هوشمند اظهارنامه مالياتي افراد 
تهيه و سازوكار پرداخت ماليات، هوشمند خواهد 
شد، همچنان امکان فرار مالياتي مشاغل خاص 
به دليل شفاف شدن كامل جريان مالي و جريان 

كالايي به صفر ميل خواهد كرد. 
وي ادامه داد: در سال هاي اخير يکي از مشاغلي 
كه از نبود شفافيت بيشترين بهره را برده و به فرار 
مالياتي پرداخته، صنف طلافروش��ان است. به 
دليل شفاف نبودن اجزاي فاكتورهاي صادرشده 
از سوی طلافروش��ان، امکان دور زدن مردم در 
زمينه اخ��ذ هزينه بيش��تر و همچنين دورزدن 
س��ازمان امور مالياتي در جهت ارائ��ه درآمد و 
ماليات كمتر و غيرواقع��ي وجود دارد، به نحوي 
كه سرانه مالياتي پرداختي طلا و جواهرفروشان 
در سال جاري كمتر از 11 ميليون تومان بوده كه 
بسيار عددی پايين نسبت به درآمد و سود حاصله 

اين مشاغل است. 
اقبالي افزود: س��رانه ماليات پرداختي از س��وی 
طلافروش��ان به مي��زان قابل توجه��ي كمتر از 

ماليات پرداختي از طرف كاركنان عادي اس��ت 
كه نش��ان دهنده اين اس��ت كه نياز به شفافيت 
بيش��تر و اخذ ماليات واقعي از اين بخش وجود 
دارد. اجراي  سامانه مؤديان و شفافيت در بخش 
مشاغل به خصوص برخي مشاغل خاص و اصناف 
با درآمدهاي كلان مانند طلافروش��ان مي تواند 
به رفع اين مس��ائل كم��ك كند. از اي��ن پس با 
اجراي س��امانه مؤديان، جواهر و طلافروش��ان 
ملزم ب��ه صدور فاكت��ور براي م��ردم و دولت به 
شکل الکترونيکي با جزئيات كامل خواهند بود 
و زيرساخت هاي صورتحس��اب الکترونيکي نيز 
در همين جهت و تسهيل روند مذكور است كه 
امکان تعيين دقيق مالي��ات پرداختي را فراهم 

خواهد كرد. 
وي در رابطه با اينکه هيچ ماليات جديدي بر طلا 
وضع نشده است، اظهار كرد: برخي خبرگزاري ها 
به غلط خبري را نسبت به ماليات جديد بر طلا 
منتش��ر كردند كه اين موضوع هي��چ واقعيتي 
ندارد. قانون تس��هيل تکاليف مؤدي��ان مالياتي 
با تمركز بر ش��فافيت كام��ل تمامی بخش هاي 
اقتص��ادي تعبيه ش��ده و تمركز اصل��ي در اين 
بخش بر شفاف شدن جريان مالي و جريان كالا و 
بستن راه هاي فرار مالياتي است و تمركز دولت بر 
مبارزه با فرار مالياتي و عدالت محورشدن سازوكار 
ماليات ستاني با هدف قرار دادن فراريان مالياتي 

بزرگ با درآمدهاي بالاست. 
اين كارش��ناس اقتصادي با اش��اره ب��ه اهميت 
اجراي سامانه مؤديان اظهار كرد: در حال حاضر 
مردم عادي همه ماليات بر ارزش افزوده خود را 
پرداخت مي كنند، ولي برخي با فاكتورس��ازي و 
عدم شفافيت از پرداخت ماليات طفره مي روند. به 
طور مثال طلافروشان با اتصال به سامانه مؤديان، 
بايد ماليات بر ارزش افزوده اجرت ساخت و سود 
فروش خود را بپردازند كه قانوني بوده و از سال ها 
قبل الزام اجرايي داشته اس��ت. قانون ماليات بر 
ارزش افزوده سال هاس��ت ضعيف اجرا مي شود، 
با اجراي كامل س��امانه مؤديان و اتصال مشاغل 
و ش��ركت ها به اين بخش، امکان اخ��ذ ماليات 
واقعي از طلافروشان فراهم مي شود و امکان فرار 
مالياتي به حداقل مي رسد. متأس��فانه به دليل 
وجود فرار مالياتي بالا، بسياري از مشاغل به دنبال 
عدم تمکين به قانون و تداوم عدم شفافيت مالي 
و ادامه فرار مالياتي خود هس��تند اما با اتصال به 
سامانه مؤديان، هزينه و درآمد طلافروشان شفاف 
مي ش��ود و امکان فرار ماليات��ي كاهش مي يابد. 
علاوه بر اين، ش��فافيت در قيمت گذاري و ارائه 
فاكتور الکترونيك تضمين مي كند كه هزينه هاي 
اضافي به  طور ناعادلانه بر دوش مردم قرار نگيرد، 
زيرا ماليات بر ارزش افزوده فقط از هزينه ساخت و 

سود فروش طلافروشان دريافت مي شود. 
    جمع بندي

به نظر مي رس��د ش��فافيت مال��ي در بخش هاي 
مختلف اقتصادي براي دولت در زمينه نظارت بر 
جريان كالاها و خدمات، اطمينان از رعايت ماليات 
و جلوگيري از فعاليت هاي متقلبانه ضروري بوده 
و اجراي نظام مالياتي و ش��فافيت در صنعت طلا 
از اقدامات لازم براي رف��ع فرار مالياتي و تضمين 
عدالت است. طلافروش��ان با عضويت در سامانه 
مؤدي��ان، ش��فافيت بيش��تري در تراكنش هاي 
مالي خود خواهند داش��ت و امکان فرار مالياتي 
را به حداقل مي رس��انند و شفاف سازي قيمت ها 
را به مردم ارائه مي كنند. تمرك��ز دولت بر وضع 
ماليات هاي جديد نيست، بلکه بر تضمين رعايت 

و عدالت در سيستم مالياتي است.

رضا دهشيری |  جوان

راه اندازي اولين »LC« شبكه بانكي ايران 
بعد از سال ها 

به  دنبال رايزني ها و عملياتي س�ازي بس�ترهاي پول�ي و بانكي و 
مذاكرات فني بانك مركزي كش�ورمان، اولين LC ش�بكه بانكي 
ايران در خارج از كشور از سوی بانك سپه در روسيه گشايش شد. 
اين اقدام بعد از تحريم هاي ترامپ يا به اصطلاح »سياس�ت فشار 
حداكثري« بي سابقه است. ارزش اين LC كه از امروز مورد استفاده 
قرار می گيرد، براي ش�روع مبلغ ۱۷ ميليون يورو اس�ت و با شرط 
پرداخت مدت دار در زمينه واردات استفاده مي شود. اين همكاري 
مشترك و راهگشا، نمايانگر آغاز فصل جديدي از روابط بانكي ايران 
با كشورهاي خارجي خواهد بود. در واقع اين گشايش اعتبار، امكان 
خريد آسان و اعتباري از سوی تجار ايراني از كشور روسيه را فراهم 
می كند كه در تس�هيل واردات به كش�ور كمك كننده خواهد بود. 

        
به گزارش »ج��وان« به نق��ل از رواب��ط عمومي بانك مرك��زي، پيرو 
س��فر رئيس كل بانك مركزي كشورمان به روس��يه با هدف افزايش 
همکاري هاي پولي و بانکي با اين كشور و همچنين تقويت مناسبات در 
چارچوب توافقنامه تجارت آزاد ميان ايران و اتحاديه اقتصادي اوراسيا، 
جلسه اي ميان مديران بانکي ازبربانك روسيه و بانك ملي ايران برگزار 
و بر اس��اس آن خط اعتباري به ارزش 6/5ميليارد روبل براي واردات 
كالاهاي اساس��ي از روس��يه براي ايران ايجاد ش��د. در اين جلسه كه 
رئيس كل بانك مركزي نيز حضور داشت، مديران بانکي ازبربانك روسيه 
و بانك ملي ايران، گشايش خط اعتباري 6/5ميليارد روبلي ميان ايران 
و روسيه را مورد تأكيد قرار دادند. اين خط اعتباري قرار است از طريق 
ازبربانك روسيه و بانك ملي ايران جهت تأمين مالي واردات كالاهاي 

اساسي و مورد نياز كشورمان صورت گيرد. 
خط اعتباري 6/5ميليارد روبلي، پيرو توافقات و قراردادهاي منعقدشده 
كارگزاري ميان دو بانك به صورت حداقلي و به عنوان شروع عمليات 
بانکي است. لازم به ذكر است، اين گش��ايش اعتباري اولين گام مهم 
در راستاي توس��عه همکاري ايران و روس��يه بعد از امضاي توافق نامه 
تجارت آزاد با اوراسياس��ت. توس��عه روابط پولي و بانکي بين ايران و 
روسيه به تأكيد رؤساي جمهور دو كش��ور صورت گرفته كه ضرورتي 
اجتناب ناپذير و مقدمه و زيرس��اخت توس��عه تجارت في مابين است. 
همچنين در اين جلسه دكتر فرزين با تأكيد بر سرمايه گذاري مشترك 
در پروژه هاي ايران و روسيه، گسترش ظرفيت هاي اقتصادي طرفين 
را خواستار شد. ابوالفضل نجارزاده، مدير عامل بانك ملي نيز با توجه به 
ظرفيت شركت هاي زيرمجموعه اين بانك در حوزه هاي دارويي، غذايي 
و پتروشيمي آمادگي بانك ملي براي توسعه همکاري ها و سرمايه گذاري 
مشترك با روسيه را اعلام كرد. با وجود تجارت 200ميليارد دلاري ايران 
و ظرفيت هاي بالاي اقتصاد كشورمان، گسترش روابط بانکي بين المللي 

در جهت توسعه اين بخش اقدام بسيار مهمي به شمار مي رود. 
   عملياتي شدن بسترهاي پولي و بانكي ايران و روسيه

در ديدار و مذاكرات محمدرضا فرزين، رئيس كل بانك مركزي كشورمان 
با الويرا نبيولينا، رئيس كل بانك مركزي روسيه افزايش همکاري هاي 
پولي و بانک��ي، بهره برداري از ظرفيت هاي بريکس و نهادس��ازي هاي 
پولي و بانک��ي جديد در اين ح��وزه و همچنين تقويت مناس��بات در 
چارچوب توافقنامه تجارت آزاد ميان ايران و اتحاديه اقتصادي اوراسيا 
مورد تأكيد قرار گرفت. به دنبال عملياتي شدن بسترهاي پولي و بانکي 
ميان جمهوري اسلامي ايران و روسيه، فصل جديدي از روابط بانکي دو 
كشور آغاز شد. زيرساخت ها و بسترهايي همچون اتصال سامانه هاي 
پيام رسان غيرسوئيفتي و برقراري روابط دوطرفه كارگزاري با پول هاي 
ملي ميان بانك هاي تجاري دو كشور كه قبلًا ايجاد شده بود، امروز مورد 

استفاده بانك ها و فعالان اقتصادي قرار گرفته است. 
 در ديدار و مذاكرات رئيس كل بانك مركزي كش��ورمان با رئيس كل 
بانك مركزي روس��يه، علاوه ب��ر نهايي س��ازي تواف��ق به كارگيري 
پول هاي ملي در مبادلات تجاري دو كشور به جاي دلار، دكتر فرزين 
پيش��نهادهايي در زمينه بهره  برداري از ظرفيت هاي گروه بريکس و 
نهادس��ازي هاي پولي و بانکي در اين حوزه طي دوره رياست روسيه 
بر اين گروه در س��ال آتي ميلادي مطرح كرد كه م��ورد توجه رئيس 
كل بانك مركزي روسيه قرار گرفت. بر اساس اين گزارش، با توجه به 
نهايي شدن تمامی اقدامات توافق شده قبلي ميان بانك هاي مركزي 
ايران و روس��يه، قرار ش��د مفاد آن به صورت فني و تخصصي، محور 

همکاري هاي آينده بانك هاي مركزي دو كشور قرار گيرد. 
گفتني است در جريان سفر رئيس كل بانك مركزي كشورمان به مسکو 
 LC و به  دنبال رايزني ها و عملياتي سازي بسترهاي پولي و بانکي، اولين
شبکه بانکي ايران در خارج از كشور از سوی بانك سپه در روسيه گشايش 
ش��د. ارزش اين LC كه از امروز مورد اس��تفاده قرار گرفته، براي شروع 
مبلغ 1۷ ميليون يورو اس��ت و با ش��رط پرداخت مدت  دار جهت واردات 
اس��تفاده مي ش��ود. همچنين با حضور فرزين، رئيس كل بانك مركزي 
كشورمان جلسه اي ميان مديران بانکي ازبربانك روسيه و بانك ملي ايران 
برگزار شد كه بر اساس آن خط اعتباري به ارزش 6/5ميليارد روبل براي 
واردات كالاهاي اساسي از روسيه براي ايران ايجاد شد. لازم به ذكر است 
خط اعتباري 6/5ميليارد روبلي، پيرو توافقات و قراردادهاي منعقدشده 
كارگزاري ميان دو بانك به صورت حداقلي و به عنوان شروع عمليات بانکي 
است. اين گشايش اعتباري اولين گام مهم در راستاي توسعه همکاري ايران 
و روسيه بعد از امضاي توافق نامه تجارت آزاد با اوراسياست. همچنين در اين 
جلسه دكتر فرزين با تأكيد بر سرمايه گذاري مشترك در پروژه هاي ايران و 

روسيه، گسترش ظرفيت هاي اقتصادي طرفين را خواستار شد. 

عضو كميسيون »آموزش، تحقيقات و فناوري« 
مجلس در گفت وگو با »جوان«:

سازوكار »توليد بار اول« محور اصلي موفقيت 
در بومي سازي تجهيزات راهبردي است

عضو كميس�يون »آموزش، تحقيقات و فناوري« مجلس شوراي 
اسلامي معتقد است ايجاد رويكرد كارگروه توليد بار اول از سوي 
معاونت علمي و فناوري رياس�ت جمهوري مي تواند كمك رسان 
ش�ركت هاي دانش بنيان باش�د. س�ازوكار »توليد بار اول« تنها 
روش مهم و كليدي در زمينه بومي س�ازي تجهي�زات راهبردي 
صنايع ب�وده كه در صنع�ت نف�ت و گاز به خوبي اجرايي ش�ده و 
توانس�ته اس�ت به محور اصلي تحقق و موفقيت در بومي سازي 
تجهي�زات راهب�ردي در صناي�ع ب�زرگ كش�ور تبديل ش�ود. 

     
محمدرضا احمدي، عضو كميس��يون »آموزش، تحقيق��ات و فناوري« 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با »جوان« با اشاره به رفع مشکلات 
خريد محصولات شركت هاي دانش بنيان و اقدامات معاون علمي و فناوري 
رئيس جمهور با ايجاد كارگروه توليد بار اول در راس��تاي ترك تشريفات 
مزاحم در اين بخش گف��ت: قانون جهش ش��ركت هاي دانش بنيان در 
كميس��يون »آموزش، تحقيقات و فناوري« مجلس مورد بررس��ي قرار 

گرفت و اين موضوع يکي از اولويت هاي اصلي اين كميسيون بود. 
وي تأكي��د كرد: در طرح مذك��ور امتيازات زيادي براي ش��ركت هاي 
دانش بنيان در نظر گرفتيم كه معافيت هايی نظير معافيت هاي گمركي 
و ارزش افزوده از جمله آنهاس��ت. ما به دنبال اوج گرفتن شركت هاي 
دانش بنيان در كشور بوديم، به واقع شركت های دولتي بايد مجاب شوند 
از محصولات شركت هاي دانش بنيان خريداري كنند. ما در قانون فوق 
آورده ايم كه اگر ما مشابه محصولات دانش بنيان را داشته باشيم، ديگر 

هرگونه واردات آن محصول خلاف قانون است.

»جوان« مخالفت  برخي مشاغل با پيوستن به سامانه مؤديان را بررسي مي كند

جيغ طلايي برسر عدالت مالياتي!
ماليات بيش از سه چهارم طلافروشان كمتر از ۱۵ميليون تومان در سال است!

كارشناس اقتصادي معتقد است افزايش 
يك درصدي مالي�ات ب�ر ارزش افزوده 
فش�ار مالياتي مضاعفي را ب�ر مردم و به 
ويژه اقش�ار ضعي�ف و متوس�ط جامعه 
تحمي�ل مي كن�د و اص�لًا قاب�ل قب�ول 
نيس�ت، همچني�ن در ح�ال حاض�ر در 
شرايط ركود به سر مي بريم و با افزايش 
يك درص�دي ماليات ب�ر ارزش افزوده، 
از يك ط�رف، تورم فش�ار هزينه آنقدر 
زياد مي ش�ود كه توليد از صرفه مي افتد 
و از ط�رف ديگر ب�ا افزاي�ش ماليات بر 
ارزش اف�زوده، تقاض�ا كاه�ش مي يابد 
ك�ه در اين ش�رايط بنگاه ه�اي توليدي 
دچار وقفه ي�ا كاهش توليد مي ش�وند. 

     
پيش��نهاد اصلاح بند)پ( م��اده)2۷( لايحه 
برنامه مبني بر افزاي��ش يك  د رصدي ماليات 
بر ارزش افزوده در مجلس در دستور كار قرار 
گرفت كه ب��ا وجود موافقت نماين��ده دولت و 
نماينده كميسيون تلفيق به تصويب نمايندگان 
نرسيد تا پيشنهاد حذف آن مطرح شود. به زعم 
بس��ياري از نمايندگان مجلس، كارشناسان و 
مسئولان، مجلسي ها به درس��تي با پيشنهاد 
دولت مبني بر افزايش يك درصدي ماليات بر 
ارزش افزوده مخالفت كردن��د، زيرا اين امر به 

معني افزايش فشار مالياتي بر اقشار ضعيف و 
متوسط جامعه است كه با سياست هاي اعلامي 
دولت مبني بر ماليات ستاني از مؤديان بزرگ و 

پردرآمد منافات دارد. 
 احم��د جانج��ان، كارش��ناس اقتص��ادي در 
گفت وگو با »جوان« با اشاره به اين موضوع كه 
افزايش ماليات بر ارزش افزوده به منظور تأمين 
اعتبار براي افزايش حقوق بازنشستگان اصلًا 

قابل قبول نيست،  گفت: ماليات در همه جاي 
دنيا با هدف ايجاد عمران و آباداني در كش��ور 
اخذ مي شود. اس��تفاده از درآمدهاي مالياتي 
براي پرداخت اضافه حقوق بازنشس��تگان كار 

درستي نيست. 
وي اف��زود: نبايد اجازه دهي��م ماليات نيز به 
سرنوش��ت نفت در كش��ورمان دچار ش��ود. 
درآمدهاي نفتي در كش��ور به ج��اي اينکه 

صرف امور زيربنايي و پروژه هاي توس��عه اي 
ش��وند، در زمينه هزينه هاي جاري دولت به 
كار مي افتند. نبايد از ماليات نيز همين طور 

استفاده كنيم. 
جانجان گفت: اگر بخواهيم به ماليات نيز نگاه 
غلطي داشته باشيم و از آن براي رفع نيازهاي 
دولت در بخ��ش هزينه هاي جاري اس��تفاده 
كنيم، در كمتر از 10سال كشور را به يك ويرانه 

تبديل مي كنيم. 
دولت به جاي اينکه به فکر افزايش يك درصدي 
ماليات ب��ر ارزش افزوده باش��د، بايد از طريق 
انتصابات صحيح، افزايش بهره وري صندوق هاي 
بازنشستگي و بازخواست مسئولان قبلي كه در 
بروز وضعي��ت فعلي نقش داش��ته اند، به حل 

مشکل بپردازد. 
اين كارشناس اقتصادي توضيح داد: افزايش 
ماليات ب��ر ارزش افزوده يك سياس��ت به 
شدت انقباضي محسوب مي شود و به اجرا 
گذاش��تن افزيش ماليات بر ارزش افزوده 
در ش��رايط رك��ود تورمي فعل��ي منطقي 
نيست. در شرايط فعلي دولت بايد با اعمال 
سياست هاي س��هل گيري فضا را به نحوي 
مديريت كند كه مردم بتوانند اين شرايط 
را پشت س��ر بگذارند و متحمل فشارهاي 

مضاعف نشوند.

كارشناس اقتصادي در گفت وگو با »جوان«:

افزايشمالياتبرارزشافزودهباعثتحميلفشاربرقشرضعيفوركودتوليدميشود

عضو كميسيون »برنامه، بودجه و محاسبات« 
مجلس در گفت وگو با »جوان«:

 افزايش ماليات بر ارزش افزوده 
قدرت خريد مردم را كاهش مي دهد 

عضو كميس�يون »برنامه، بودجه و محاس�بات« مجلس ش�وراي 
اس�لامي مي گويد: طبيعي اس�ت كه افزاي�ش ماليات ب�ر ارزش 
افزوده ب�الا رفت�ن قيمت ها را ب�ه دنب�ال دارد و اي�ن موضوع در 
نهايت به كاه�ش قدرت خريد م�ردم منجر مي ش�ود و همچنين 
با كاهش تقاض�ا در كل اقتصاد موجب كم ش�دن ف�روش خواهد 
ش�د كه ب�ه توليد كش�ور ني�ز ضرب�ه مي زن�د. قطع�اً در مجلس 
پيگير ح�ذف افزاي�ش ماليات ب�ر ارزش اف�زوده خواهي�م بود.

     
دولت افزاي��ش درآمده��اي مالياتي كش��ور را با جديت در دس��تور 
كار قرار داده اس��ت. در اين راس��تا، ماليات س��تاني از مؤديان بزرگ و 
پردرآمد، ساماندهي معافيت هاي مالياتي غيرضرور و هوشمندسازي 
ماليات ستاني در دستور كار قرار دارد، به طوري كه دولت قصد دارد از 
طريق اصلاح نظام مالياتي كش��ور و افزاي��ش درآمدهاي مالياتي اش، 
بس��تري براي فاصله گرفتن از نف��ت در بودجه و اتکا ب��ر درآمدهاي 
مالياتي به وجود بياورد. اين اقدام از سوي كارشناسان مورد تأييد قرار 

گرفته است. 
كارشناس��ان بر اين موضوع اتفاق نظر دارند كه دولت در روند افزايش 
درآمدهاي مالياتي بايد بر مقابله با فرار مالياتي، كشف مؤديان جديد و 
ساماندهي معافيت هاي غيرضرور متمركز شود و از اعمال فشار بر مردم، 
حقوق بگيران و توليدكنندگان بپرهيزد. اگرچه كارشناسان و مسئولان 
در خصوص لزوم فاصله گرفتن از درآمدهاي نفتي در بودجه اتفاق نظر 
دارند و معتقدند دولت بايد با روش هاي صحيح به افزايش درآمدهاي 
مالياتي اش اقدام كند، اما آنان معتقدند، افزايش يك درصدي ماليات بر 
ارزش افزوده در شرايط فعلي ركودي و تورمي كشور به ضرر مردم است 

و توليد را متضرر مي كند. 
به عقيده كارشناسان، در حال حاضر افرادي كه درآمدهاي بالايي دارند 
اما دولت به اطلاعات آنها دسترس��ي ندارد، به انحاي مختلف از دادن 
ماليات طفره مي روند. در عوض افرادي ب��ا درآمدهاي معمولي مانند 
كارمندان و توليدكنندگان خرد ماليات مي پردازند. به نظر مي رس��د 
اصلاح ساختار ماليات گيري در كشور به نفع كليت جامعه است، زيرا 
به اخذ ماليات از مؤديان پردرآمد منجر و اين مبالغ در راستاي توسعه 

كشور به كار انداخته مي شود. 
 محمدرضا ميرتاج الديني، عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس در گفت وگو با »جوان«در خصوص مخالفت مجلس با پيشنهاد 
دولت مبني بر افزايش يك درصدي ماليات بر ارزش افزوده تصريح كرد: 
مجلس بنايش بر اين است كه نسبت به كنترل تورم با حساسيت عمل 
كند، به همين دليل با هر اقدامي كه ممکن است تورم را افزايش دهد، 

مخالفت مي كنيم. 
وي ادامه داد: طبيعي اس��ت افزايش ماليات بر ارزش افزوده بالا رفتن 
قيمت ها را به دنبال دارد و اين موضوع در نهايت به كاهش قدرت خريد 
مردم منجر مي شود و همچنين با كاهش تقاضا دركل اقتصاد موجب 
كم شدن فروش خواهد شد كه به توليد كشور نيز ضربه مي زند. قطعاً در 

مجلس پيگير حذف افزايش ماليات بر ارزش افزوده خواهيم بود.
عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس خاطرنشان كرد: 
موضوعات مربوط به افزايش ماليات بر ارزش افزوده و اثرات جانبي اي 
كه بر ميزان مصرف و توليد دارند، بايد با دقت بررس��ي ش��وند و نبايد 
همين طور يك درصد بدون دليل به ماليات بر ارزش افزوده اضافه كنيم 

كه در آخر نيز فشار تورمي آن بر مردم خواهد آمد. 
ميرتاج الديني در پاسخ به اين سؤال كه آيا نبايد دولت در شرايط فعلي 
به جاي افزايش يك درصدي ماليات بر ارزش افزوده بر ماليات ستاني 
از بخش هاي پنهان اقتصاد متمركز شود، گفت: دقيقاً همين موضوع از 
سوی دولت پيگيري مي شود، همانطور كه دولت به كرات اعلام كرده 
است، مقابله با فرار مالياتي، ساماندهي معافيت هاي غيرضرور و كشف 

مؤديان جديد در دستور كار قرار دارد. 
عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس خاطرنشان كرد: 
روندهاي خوبي در كشور در راستاي افزايش درآمدهاي مالياتي دولت 
از طريق مقابله با فرار مالياتي و كشف مؤديان جديد صورت گرفته است. 

بهتر است دولت بر اين روندها تمركز كند.
............................................................................................................................

كارشناس انرژي در گفت وگو با »جوان«:
 خودروهاي پرمصرف  داخلي 

عامل اصلي تشديد ناترازي بنزين هستند
كارش�ناس انرژي با اش�اره به اينك�ه خودرو هاي داخل�ي عمدتاً 
مصرف ب�الاي بنزي�ن دارن�د، مي گويد: ش�واهد نش�ان مي دهد 
اس�تفاده بهينه اي از منابع نف�ت و گاز نداريم و ب�ه راحتي آنها را 
هدر مي دهيم. اگر چاره انديشي هاي اساسي در اين زمينه نداشته 
باشيم، در آينده نزديك با مش�كلات جدي روبه رو مي شويم. در 
زمينه سياستگذاري براي رفع مش�كل ناترازي بنزين تعلل اصلًا 
جايز نيست و بايد به سرعت به سمت س�وخت جايگزين بنزين و 
اصلاحات جدي در ميزان مصرف موتور هاي خودروي داخلي برويم 
و خودرو هاي فرسوده را از رده خارج كنيم. خودرو هاي پرمصرف 
بنزينی، عامل اصلي تشديد ناترازي و كسري بودجه۱4۰۳ هستند. 

     
به  باور بسياري از كارشناسان، خودروهاي پرمصرف و بي كيفيت داخلي 
از مهم ترين عوامل افزايش مصرف بنزين در كش��ور به شمار مي روند. 
اين خودروها علاوه بر اينکه مصرف بنزين را بالا مي برند و بر مشکلات 
مي افزايند، در زمينه ايجاد آلايندگي نيز براي مان دردسرساز شده اند. 
از شواهد اين طور برمي آيد كه اگر تصميم عاجل و صحيحي در خصوص 
اصلاح كيفيت خودروها گرفته نشود، در آينده نزديك كشور با مشکلات 
لاينحلي مواجه خواهد ش��د. آمارها نش��ان مي دهد هر سال به هزينه 
بيشتري براي واردات نيازمنديم، به طوري كه در بودجه سال1402، 
2ميليارددلار و در بودجه1403، 3ميلي��ارد دلار براي واردات بنزين 

اختصاص داده شده است. 
مصطفي ناظمي، كارشناس انرژي در گفت وگو با »جوان« در خصوص 
اين موضوع كه م��ا عملًا تبديل به واردكننده بنزين ش��ده و در لايحه 
بودجه1403 مبلغ 3ميليارد دلار براي اين موضوع پيش بيني كرده ايم، 
تصريح كرد: آمارها نش��ان مي ده��د ما از يك صادركنن��ده بنزين در 
سال1401 به واردكننده تبديل شده ايم. واقعيت اين است كه موضوع 
ناترازي بنزين در كشور بسيار جدي است و اگر سياست هاي اساسي در 
اين زمينه اتخاذ نکنيم، وضعيت هر ساله بدتر مي شود و نياز به هزينه 

بيشتر براي حل مشکل داريم. 
اين كارش��ناس انرژي توضيح داد: به اجرا گذاشتن سياست هايي در 
راستاي بهينه س��ازي مصرف ضروري اس��ت. در غير اين صورت وارد 
باتلاق واردات بنزين و مصرف بي رويه خواهيم شد كه درآمدن از آن به 
راحتي ميسر نخواهد بود. بهتر اس��ت الان كه در ابتداي مسير واردات 

هستيم، راهکارهاي معقول را به اجرا بگذاريم. 
ناظمي گفت: متأسفانه شاهد كندي دولت در سياستگذاري ها در حوزه 
حل ناترازي سوخت هستيم و بيم آن مي رود در آينده نزديك مجبور به 

پرداخت هزينه هاي سنگين در اين زمينه شويم. 
ناظمي در پايان تأكيد كرد: واردات بنزين به اين معناست كه ما مبالغي 
را كه قرار بود در حوزه عمراني كشور به كار بيندازيم، به واردات بنزين 

اختصاص داده ايم و اين اقدام بسيار خطرناك است.

وحيدعظيمنيا
گزارشیک

ب�ا اج�راي كام�ل س�امانه 
مؤدي�ان و اتصال مش�اغل 
و ش�ركت ها به اي�ن بخش، 
امكان اخذ ماليات واقعي از 
طلافروشان فراهم مي شود 
و ام�كان ف�رار ماليات�ي به 
حداقل مي رسد. متأسفانه به 
دليل وجود فرار مالياتي بالا، 
بسياري از مشاغل به دنبال 
عدم تمكين به قانون و تداوم 
عدم ش�فافيت مالي و ادامه 
فرار مالياتي خود هستند اما 
با اتصال به س�امانه مؤديان، 
هزينه و درآمد طلافروشان 
ش�فاف مي ش�ود و ام�كان 
فرار مالياتي كاهش مي يابد

بهنازقاسمی
ماليات


